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مدیر عامل شرکت اتوبوسرانی تهران از نصب تابلوهای بریل در ایستگاه های اتوبوس خبر داد. سنندجی با بیان اینکه توجه به معلولان یکی از اولویت های 
این شرکت است، گفت: »سامانه ای تحت عنوان معلولان و جانبازان راه اندازی کرده ایم.«  او ادامه داد: »برای نخستین بار در ایران در تمامی ایستگاه های 
خطوط BRT به خصوص خط یک، تابلوهای بریل نصب کردیم.« سنندجی با بیان اینکه تا پایان  سال جاری تمامی اتوبوس های خطوط BRT به سیستم 
اعلام نام ایستگاه مجهز می شوند، گفت:   »با اجرای این برنامه هم نابینایان و هم عموم مردم از آن بهره مند خواهند شد.«  به گزارش  باشگاه خبرنگاران 
جوان، مدیرعامل شرکت اتوبوسرانی تهران با اشاره به اینکه گیت های نصب شده در ورودی ایستگاه های BRT امکان ورود معلولان را سلب کرده است، 

گفت: »از هفته گذشته گیت ها را به صورت تاشو طراحی کردیم، تا افراد با ویلچر هم بتوانند وارد ایستگاه شوند.« 

نصب تابلوهای بریل 
در ایستگاه های 
اتوبوس
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حدود ۸۵ درصـد از رانندگانی 
باعـث تصادفـات مرتبط  کـه 
مـرد  می شـوند،  خـواب  بـا 
هسـتند و حـدود یـک سـوم 
آنهـا حداکثـر ۳۰سـال سـن 

رند. دا

  بافت فرسوده
 یک معضل اجتماعی  نه معضل کالبدی

نتایج تحقیقات نشان می دهد که بین میزان ارتکاب 
جرایم و ویژگی های محل وقــوع جرم ارتباط معناداری 
وجود دارد. از این نظر بافت های فرسوده شهری مکان های 
مســتعدی برای پیدایش و رشــد جرایم و آسیب های 
اجتماعی به شــمار می رونــد، به طوری  کــه به گفته 
کارشناسان و مسئولان و به گواه آمار و ارقام، این بافت ها به 
محلی برای انجام فسادهای اخلاقی، آسیب های اجتماعی 
و جرم و جنایت تبدیل شده  است. اما پرسش اصلی این 
اســت: »وجود چه ویژگی ها و عواملی در بافت فرسوده 
موجب شده است که میزان بالایی از آسیب ها و انحرافات 

اجتماعی در این محله های شهری وجود داشته باشد؟«
توسعه فرسودگی، کمبود تاسیســات و تجهیزات و از 
بین رفتن مرغوبیت محدوده بافت های فرسوده شهری از 
یک طرف موجب تنزل رتبه اجتماعی محدوده های مزبور 
در نگاه شــهروندان و از طرف دیگر باعث افزایش میزان 
مهاجرت افراد اصیل و بومی با تــوان اقتصادی مطلوب 
و جایگزین شــدن آنان با افراد با توان اقتصادی پایین تر 
و اقشار مبتلا به آســیب های اجتماعی نظیر معتادان و 
مهاجران بیگانه شده است. از این رو به تدریج ارزش های 
فرهنگی و احساس تعلق به خانه، محله و شهر به فراموشی 
ســپرده می شــود؛ به نحوی که در برخی موارد حیات 
شهری نیز تهدید می شود و با رکود و فرسودگی بیش از 
حد بافت های فرسوده، این فضاها به مکان هایی مناسب 
 برای کج روی های رفتــاری و ناهنجاری های اجتماعی 

مبدل می شوند.
در مورد افزایش مهاجــران در این بافت ها لازم به ذکر 
است که تنها انگیزه ساکنان جدید برای زندگی، داشتن 
یک سرپناه اســت و آنها در این بخش از شهرها با توجه 
به نازل بودن قیمت مســکن با وجود تفاوت های فاحش 
فرهنگی، اســکان می یابند. بنابراین به دلیل احساس 
جدایی و بیگانگی نســبت به همســایگان و ساکنان، 
دچار آشــفتگی و ســردرگمی می شــوند و به تبع آن 
 بی ثباتی اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی در این محل ها 

پدید می آید.
همچنین متفاوت بودن ســبک زندگی در بافت های 
فرسوده نسبت به سبک زندگی مدرن شهری و بالابودن 
میزان فقر در کنار مواردی چون بیکاری، انواع جرایم به 
خصوص اعتیاد و پخش مــواد مخدر، بروز درگیری های 
محله ای، ناامنی و بزهکاری، وجود مسکن ارزان قیمت به 
سبب وجود نداشتن زیرساخت ها، تفاوت فاحش میزان 
سرمایه اجتماعی، فرهنگی و اعتماد اجتماعی نسبت به 
سایر محله ها، وجود ساکنان مهاجر، پایین بودن سطح 
سواد ساکنان، بالابودن میزان مشــاغل خانگی و موارد 
دیگری از این دست خود نشان دهنده وجود معیارهای 
اجتماعی برای تشخیص بافت های فرسوده است که یقینا 
زندگی در چنین اماکنی افسردگی، اغتشاش، هرج و مرج 

و فقدان مشارکت اجتماعی را به همراه خواهد داشت. 
بنابر آن چه گفته شد، بافت های فرسوده شهری برآیند 
نارســایی ها و معضلات مختلف شهری هستند که طی 
سالیان گذشته به دلیل نبود برنامه های روشن و کارآمد 
توسعه شــهری یا ناتوانی سیســتم مدیریت شهری در 
تامین خدمات مورد نیاز ایــن بافت ها به وجود آمده اند و 
در نتیجه محدوده هایی از شهر، دچار معضلات کالبدی، 
اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی شده اند و کانون مناسبی 
برای رشد آسیب های اجتماعی فراهم آورده است. چرا که 
همیشه مسائل و معضلات اجتماعی بافت های فرسوده 
در طرح های نوسازی و بهسازی شهرها، همواره از وزن و 
اهمیت کمتری در مقایسه با معضلات کالبدی )فیزیکی( 
برخوردار بوده است، هرچند که همان معضلات کالبدی 
نیز به دلیل توجه نکردن به مســائل اقتصادی نتوانسته 
حل و فصل شــود. این در حالی اســت که بررسی ها در 
کشورهایی که در زمینه احیای بافت های فرسوده خود 
موفق بوده اند، نشان می دهد که توجه به مسائل اجتماعی 
و فرهنگی ساکنان از وزن خاصی برخوردار بوده و همواره 
مبنای برنامه ریزی توسعه این گونه بافت ها در هم پیوندی 

پایدار با کل شهر قرار گرفته است.
موضوع بافت های فرســوده و پایدار کردن بافت های 
قدیمی شهر یک مســأله اصلی و به نوعی از مولفه های 
مسأله ســاز در حوزه مدیریت شهری اســت و از آنجا که 
بافت های فرسوده هم یک تهدید بالفعل و هم یک فرصت 
بالقوه برای یک شهر و شهروندان آن هستند، ضرورت نگاه 
تخصصی و برنامه ریزی کارشناسی برای نوسازی بافت های 
فرسوده در زمان کنونی که فصل بررسی و تدوین برنامه 
پنج ساله سوم شــهرداری تهران است از هر مقطع زمانی 
دیگری با اهمیت تر  است، این مهم  توجه ویژه نمایندگان 

شورای شهر و مدیریت شهری را می طلبد.

 |  زینب معظمی گـودرزی  |   
 | کارشناس امور شهری|

 

پنبه، چرخ زندگی و اشتغال 

مهر | در  ســال زراعــی جدید، در 
مزارع استان گلستان حدود ۱۱ هزار 
هکتار پنبه کشت شــده که تاکنون 
۱500 تن پنبه از سطح مزارع دیم و 
آبی برداشت شده است. کشت پنبه از 
اوایل اردیبهشت انجام و برداشت آن از 
اوایل شهریور آغاز شد و تا پایان آبان 
ادامه خواهد داشت. استان گلستان 
دومین تولید کننده پنبه در کشــور 

است.  

ت
وش

س ن
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مهتابجودکی| هفت ماه از ســال گذشته و دریاچه رو به 
احیای ارومیه هنوز بودجه امسالش را نگرفته است. نخستین بار 
نیست که جیب ستاد احیای این دریاچه خالی می ماند، اما در 
گوشه شمال غربی ایران کار احیا، بســیاری را مشغول کرده؛ 
ســاخت تصفیه خانه فاضلاب، پیگیری پروژه های انتقال آب، 
انســداد چاه های غیرمجاز، آبیاری قطــره ای در زمین های 
کشاورزی و طرح های معیشت پایدار در روستاها، مهار گرد و 
غبار در بخش های بیابانی و برنامه های دیگری که در راستای 
بازگرداندن زندگــی به دریاچه ارومیه اند، همه شــاهد اینند 
که کار احیا ادامــه دارد. در این میان، اجــرای بعضی پروژه ها 
مثل راه اندازی کارخانه قند در مهاباد و افزایش 70هزار هکتار 
اراضی کشاورزی از سوی وزارت جهاد کشاورزی نشان می دهد 
خیلی ها هنوز گوششان بدهکار احوال دریاچه نیست. پریشانی، 
در حال و روز مردمی که از پل میان گذر دریاچه می گذرند و دو 
نیمه خشکیده را می بینند هم پیداست. تا زمانی که ستاد احیای 
دریاچه ارومیه کار را شــروع نکرده بود، ارتفاع دریاچه سالانه 
حدود ۴۰ تا ۴۵ سانتیمتر کمتر می شــد. حالا اما سطح تراز 
۱۲۷۰/۲۵ نشان می دهد وضعیت مثل پارسال است. این بدون 
تغییر بودن در شرایط کاهش بارش یعنی دریاچه خشک تر از 
پیش نشده و با پروژه های در دست اجرا می توان به جان گرفتن 
دریاچه امیدوار بود، هر چند تصویر پُرآبی دریاچه ارومیه را بتوان 

بیشتر از 10 سال دیگر دید. 
بودجه؛دریغازیکریال

دریاچه روی تراز سلامت تنظیم شــده است. ستاد احیای 
دریاچه ارومیه فعلا طوری نقشــه ریخته تــا مناطق بحرانی 
نمدار شود. شریعت، مسئول دفتر پایش و نظارت ستاد احیای 
دریاچه ارومیه می گوید: »تراز سلامت یک متر است و اکنون 
ما به این تراز رسیده ایم. این جزو برنامه های ما بود، هرچند از 
ابتدا برنامه ای که دولت برای دریاچه ریخت احساسی بود. تراز 
اکولوژیک مدینه فاضله است که نمی شود به آن رسید.« سال 
گذشته اعتبار ســتاد  7 و نیم میلیارد تومان بود، اما با گذشت 
بیش از نیمی از سال، هنوز چیزی از بودجه عاید دریاچه ارومیه 
نشده است. شریعت چنین توضیحی برای بودجه دریاچه دارد: 

»اعتباراتی که ســتاد احیا می گیرد و به دســتگاه ها می دهد 
از محل ماده 10 و 12 اســت و مربوط به حوادث غیر مترقبه؛ 
مسلما احیای دریاچه بعد از سیل و زلزله قرار می گیرد. این است 
که معمولا در پایان سال هر چه اعتبار ماند، به دریاچه ارومیه 
می دهند. این در حالی اســت که اگر بودجه ما در مدار دیگری 
قرار می گرفت و از ابتدا تخصیص داده می شــد، پروژه ها زودتر 
رقم می خورد. بودجه ها در زمان نامناسب و با مقدار نامناسب 
اختصاص داده می شود و به همین دلیل برنامه های ما با تاخیر 
اجرا می شود.« ستاد احیا 1200 میلیارد تومان طلب کرده، اما 
آن چه مصوب شــده 500 میلیارد تومان است. سال پیش هم 
وضع به همین منوال بود. »اگر در زمان مناســب به ما بودجه 
بدهند، راضی هستیم. مسأله اما این است که متاسفانه حتی 
این 500 میلیاردتومان هم پول نقد نیست، اسناد خزانه است 
و تا 1400 وصول نمی شود. چطور به کسی که به دریاچه آب 
می دهد، بگوییم تا 1400 صبر کن؟ به عــلاوه، 500 میلیارد 
تومانی که می خواهند بدهند، به ارزش 100 میلیاردتومانِ سال 

قبل هم نیست. قیمت ارز مدام در حال تغییر است.«
هرجوانفارغالتحصیلمیرودپیکشاورزی

ســتاد احیای دریاچه ارومیه کارش را با اتصــال زرینه رود 
و سیمینه رود شــروع کرد و دو میلیارد متر مکعب آب به دل 
دریاچه ریخت اما شریعت معتقد است که بسیاری از دستگاه ها 
عاشق کارهای اجرایی مثل سدسازی اند و خیلی دل به همکاری 
با ستاد نمی دهند. او می گوید: »دستگاه ها برای همکاری تمرین 
نکرده اند؛ مثلا ساماندهی روان آب های حوضه دریاچه ارومیه 
هنوز اتفاق نیفتاده. این کار وظیفه وزارت نیرو اســت. اراضی 
کشــاورزی حوضه دریاچه ارومیه 220 هزار هکتار است، اما 
جهاد از یکی دو ســال اخیر در حوزه دریاچه ارومیه 70 هزار 
هکتار اراضی اضافه کرده است. آنها البته در جواب می گویند که 
زورمان به مردم نمی رسد. در حالی که گردشگری و بوم گردی 
بهترین درآمد را برای مردم داشــته، اما هــر جوانی که اینجا 

فارغ التحصیل می شود، می رود دنبال کشاورزی.«
مصداق ها برای همکاری نکردن نهادهای مختلف بسیار است. 
مسئول دفتر پایش و نظارت ستاد احیای دریاچه ارومیه مدام 

مثال می آورد: »یکی از مصوبات بــرای نجات دریاچه احداث 
نکردن کارخانه قند بوده چرا که با احداث آن، تقاضا برای چغندر 
بیشتر می شود. این مصوبه اما جلوی تخلف را نگرفته و همین 
حالا در مهاباد یک شرکت خصوصی در حال احداث کارخانه 
قند اســت، مجوز هم گرفته و جالب اینکه تجهیزاتش همان 
تجهیزاتی اســت که سازمان محیط زیســت رد کرده، چون 
قدیمی هستند.  این کار منجر می شود به تولید بیشتر چغندر 
و مصرف آب بیشتر. با این روند سقف تولید چغندر قند هم بالاتر 

رفته است.«

اما آیا ستاد احیای دریاچه ارومیه نمی تواند جلوی این دست 
تخلفات را بگیرد؟ پاسخ شریعت این است: »وظیفه ما تنها این 
است که موارد اینچنینی را به کارگروه نجات دریاچه اعلام کنیم 
یا بگوییم ظرف یک  سال کدام دستگاه کارش را درست انجام 

داده و کدام ضعیف بوده تا اعتبارش را به آن ندهند.«
به اعتقاد او، تفکرات اشتباه درباره مدیریت آب همچنان بر 
مسند قدرت اند؛ تفکراتی که باعث می شود »پروژه هایی با قید 
100 ریال اعتبار وجود داشته باشد. در موافقتنامه ها می توان 
این موارد را رصد کرد«. وجود این ارقام به  عنوان اعتبار به این 
دلیل است که »پروژه بسته ماند و هر وقت فرصتش پیش آمد، 

کلنگش را بزنند«.
در حال حاضر بیش از 40 هزار چاه غیرمجاز در حوضه آبریز 
دریاچه ارومیه، شیره جان دریاچه را می مکد. با این حال مجلس 

پیش از اینها طرحی داد تا کسانی که چاه دارند، بتوانند مجوز 
و حقابه بگیرند؛ این هم برنامه دیگری اســت در مقابل احیای 
دریاچه. به قول مســئول دفتر پایش و نظارت ستاد کار به این 
شکل است که »زخمی می کنند و می گویند بعدا مجوزش را 
می گیرند«. یکی از طرح های دیگر انتقال آب دریاچه آجی چای 
برای ایجاد یــک دریاچه مصنوعی در تبریز بود. شــهرداری 
موافقت کرده بــود که برای رویداد گردشــگری تبریز 2018 
چنین دریاچه ای درست کنند. آنها خاکبرداری کردند و برنامه 
آبگیری داشتند که ستاد احیا مخالفت کرد و جلوشان را گرفت.

دریاچه در شــهریور ماه وضع خوبی نداشت و با تجربه 47 
درجه دمــا و تبخیر بیش از حد در بدتریــن حالش بود. وضع 
آبخوان ها اما خوب است. به گفته این مسئول ستاد، اکنون وضع 
آبخوان ها خوب است: »پارسال وضع بارندگی خوب بود، بیشتر 
از آورد همیشگی؛ اما چون بارندگی ها در مناطق کنار دریاچه 
بود، بیشتر به آبخوان ها رفت. سطح آبخوان ها نسبت به قبل یک 

متر افزایش داشته است و این ارزشمند است.«
فاضلابهمبهکمکدریاچهمیآید

شــرکت آب وفاضلاب هم ســهمی در نجات دریاچه دارد. 
کوروش ستاردباغی، مدیر دفتر برنامه ریزی، ارزیابی و کنترل 
طرح های شرکت آب وفاضلاب استان آذربایجان غربی درباره 
این برنامه ها توضیح می دهد: »بــرای اینکه 105 میلیون متر 
مکعب سالانه به پیکره دریاچه پساب دهیم، یک سری اقدامات 
باید انجام دهیم:   1100 کیلومتر شبکه فرعی و اصلی، 115 هزار 
متر مکعب ظرفیت تصفیه خانه، ساخت30 تلنبه خانه )ایستگاه 
پمپاژ(  و یک سری عملیات مطالعاتی و نظارتی. علاوه بر اینها دو 
تا هم خط پساب انتقال فاضلاب و پساب ارومیه در داخل این 
طرح ها با اعتبار 569 میلیارد تومان مصوب شد.« به گفته او تا 
امروز 160 میلیارد تومان ) 28 درصد ( اعتبارات طرح تخصیص 
پیدا کرده و پیشرفت کل پروژه ها 38 درصد بوده است. شرکت 
آب وفاضــلاب در قالــب طرح های احیــای دریاچه، طرحی 
پیشنهاد داده که 225 میلیارد اعتبار از 569  را درخواست کرده 
است که تا به امروز 106 میلیارد تومان از این اعتبار اختصاص 

داده شده است. آنها هم برای ادامه پروژه لنگ بودجه اند.
نگرانیمامازندگیدریاچهارومیهرامیخواهیم

اسکندر علیزاده، مدیر جهاد کشــاورزی شهرستان ارومیه 
می گوید:  »در حال حاضر سطح زیرکشت شهرستان ارومیه 
97 هزار هکتار اســت؛ 52 هزار هکتار اراضــی باغی و مابقی 
کشــاورزی.« او آمار می دهد که برای صرفه جویی در مصرف 
و جلوگیری از تلفات آب، از این میزان سطح کشت در 5600 
هکتار آبیاری قطره ای انجام شده، 900 هکتار در دست اجرا و 

دو  هزار هکتار در دست مطالعه است.
او ادامه می دهد: »از وقتی در ارومیه آبیاری قطره ای شــروع 
شــد، حدود 5600 هکتار آبیاری قطره ای انجــام داده ایم که 
صرفه جویی از ایــن طریق  25 میلیون متر مکعب در  ســال 
است. علاوه بر این احداث پوشش بتنی در حدود 42 کیلومتر 
و اجرای خط انتقال آب با لوله 295 کیلومتر، لایروبی انهار به 
طول 238 کیلومتر و مرمت و بازسازی 82 رشته قنات ازجمله 
برنامه های دیگر برای صرفه جویی بوده است. همچنین 900 
هکتار عملیات آبیاری قطره ای حــدود 4 میلیون متر مکعب 

صرفه جویی به دنبال خواهد داشت.«
یکی از پروژه های ستاد احیا برای صرفه جویی تحویل حجمی 
آب است؛ وزارت نیرو میزان آب مورد نیاز یک مکان خاص را  به 
جهاد کشاورزی تحویل می دهد و جهاد به »تشکل آب بران«؛ 
با این برنامه معلوم می شود که کشاورزان چه حجمی از آب را 

مصرف  و چقدر صرفه جویی می کنند.
خلیل میعاش، مدیرعامل شرکت آب بران اما می گوید: »اصل 
مطلب این است که آب نداریم، احداث سد ممنوع است و با این 
وضع معلوم نیست کدام آب به شکل قطره ای باید تقسیم شود.« 
در روستاهایی که قرار است آبیاری قطره ای در آنها اجرایی شود، 
تا امروز آبیاری با چاه ها و آب های جاری بوده اســت. میعاش 
می گوید که همین حالا 36 پروانه مشترکین روستا در دست 
او است و همه اســتقبال کرده اند که چاه ها را در اختیار تشکل 
آب بران بگذارند و در عوض از آب جاری استفاده کنند. او چهار 
 سال است که روی پروژه آبیاری قطره ای کار کرده و نگران است 
که در نبود آب کشــاورزی متوقف شود؛ اما هدف مهمی دارد: 
 »ما نجات دریاچه را می خواهیم و برای همین به ســتاد احیا 

کمک   می کنیم.«

گزارش »شهروند« از پروژه هایی برای احیای دریاچه ارومیه که در بی پولی ستاد احیا در حال انجام است 

سر »دریاچه« سلامت
   سال گذشته اعتبار ستاد 7 و نیم میلیارد تومان بود، اما با گذشت بیش از نیمی از سال، هنوز چیزی از بودجه عاید دریاچه ارومیه نشده است

  بودجه ها در زمان نامناسب و با مقدار نامناسب اختصاص داده می شود

مسئولپایشستاداحیایدریاچهارومیه:
اراضیکشاورزیحوضهدریاچه220هزار
هکتاراست،اماجهاددریکیدوسالاخیر
درحوزهدریاچهارومیه70هزارهکتار
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